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Ko može da proglasi kraj pandemije koronavirusa 

Uprkos tome što se ponašamo kao da koronavirusa nema i iako je američki predsednik javno odjavio 

pandemiju, istina je zapravo da pandemija nije zvanično gotova i da su u mnogim zemljama različite 

mere na snazi. Ko proglašava početak i kraj epidemije i kada će se to desiti u Srbiji? 

Uprkos tome što je predsednik Amerike proglasio kraj jednoj od najvećih pandemija na svetu, samo 

Svetska zdravstvena organizacija može i zvanično to da učini. Pojedinačne zemlje, pa i SAD, mogu 

proglasiti samo kraj epidemije na svojoj teritoriji. 

"Kraj pandemije ili završetak ili bolje bi bilo reći da će Komitet svetske zdravstvene organizacije za 

primenu međunarodnog pravilika definisati kriterijume koji kada su zadovoljeni može da se kaže da je 

prestala opasnost ili javna zdravstvena pretnja ili javna zdravstvena vanredna situacija od 

međunarodnog značaja to znači i kada govorimo o kovidu 19", kaže primarijus Danijela Simić sa Instituta 

za javno zdravlje "Dr Milan Jovanović Batut". 

U našoj zemlji, početak epidemije kovida 19 proglasio je ministar zdravlja u martu 2020. u skladu sa 

Zakonom zaštite stanovništva od zaraznih obolesti. 

Ko proglasi epidemiju, on mora i da je odjavi, da bi i zvanično prošla. 

"U skladu sa istim zakonom uz procenu epidemiološke situacije, ali i uticaj na zdravlje ljudi i društva u 

celini, Institut 'Batut' u skladu sa Republičkom komisijom za zarazne bolesti kada se steknu uslovi može 

da predloži da ministar opet, proglasi prestanak ove epidemije", dodala je Simićeva. 

Da epidemija još traje svedoče i podaci iz kovid ambulante Savski venac. Lekari kažu da dnevno 

pregledaju oko 150 pacijenata, a na bolničko lečenje upute dvoje ili troje. 



 
 

"Naspram prošlih godina kakva je situacija s kovidom bila, jako nam smeta zato što ljudi su jako 

neodgovorni i što se tiče tih pregleda koje treba da obavljaju kod nas u ambulanti, jer samim tim oni 

smatraju da to nije kao što je bilo. Međutim, i dalje ima kovid pozitivnih pacijenata", navela je dr 

Dragana Marinković iz Kovid ambulante na Savskom vencu. 

Iako se proglašenje epidemije i njen kraj uglavnom vezuje za broj zaraženih, stručnjaci kažu da je kovid 

19 izuzetak. 

"Narod ne nosi maske, okuplja se koliko hoće i gde hoće, a to ne valja. Još uvek treba biti na oprezu i to 

velikoj opreznosti, jer ova epidemija će još potrajati. Pogotovo što sad jesen dolazi, dolaze hladni dani 

gde se sve više boravi u zatvorenom prostoru gde je mogućnost transmisije daleko veća nego na 

otvorenom. Tako da postoji verovatnoća da dođe još neki talas", rekao je Radmilo Petrović, epidemiolog. 

Od marta ove godine na snazi su obavezne epidemijske mere, a to su maske u zdravstvenim ustanovama 

i domovima za stare, kao i samoizolacija od sedam dana za pozitivne pacijente, bez ponovnog testiranja. 

Posete bolnicama i dalje su zabranjene. 

 

 

Protest dela zaposlenih u Klinici "Dr Laza Lazarević", traže smenu direktorke 

Zaposleni u Klinici za psihijatrijske bolnice "Dr Laza Lazarević" organizovali su protest ispred klinike i 

zatražili smenu direktorke Ivane Stašević Karličić koju optužuju za mobing. 

Predsednik Ujedinjenog sindikata zdravstva Srbije u Klinici za psihijatrijske bolnice "Dr Laza Lazarević" 

Dragan Sinđelić rekao je za Fonet da zaposleni trpe velike pritiske direktorke i da je ovo zapravo protest 

upozorenja pred štrajk koji je zakazan za 29. septembar. 

"Bunimo se zbog neadekvatnog ponašanja direktorke Ivane Stašević Karličić, sve naše kolege trpe velike 

pritiske. Ako se požalimo, direktorka neće da nas čuje i primi na razgovor", rekao je Sinđelić. 



 
 

Kaže i da im je danas poslala dopis u kojem zabranjuje da se okupe ispred klinike i uputila ih na prostor 

između te i akušerske klinike, ali dodaje da ako bi otišli tamo blokirali bi prolaz sanitetima. 

Oglasio se i Upravni odbor Klinike za psihijatrijske bolesti "Dr Laza Lazarević" povodom protesta i 

saopštio da su "svi veliki napori klinike i dalje usmereni isključivo ka najboljem interesu pacijenata". 

Kako se navodi u saopštenju, "stručni rad u klinici do 2017. godine odlikovalo je odsustvo svih stručnih 

standarda, dehumanizovan odnos prema pacijentima, veliki broj neželjenih događaja, ali je klinika tokom 

2019. godine akreditovana i kao jedina psihijatrijska ustanova prva uvela procedure rada i standarde 

kvaliteta usluga". 

U saopštenju navode i da je klinika 2015. i 2016. godine u dužim periodima bila u blokadi računa, a 

nakon 2017. godine izmirena su sva dugovanja i od tada račun nijednog dana nije bio u blokadi. 

Dug klinike 2017. godine, kako ističu iz Upravnog odbora, bio je oko 250 miliona dinara, odnosno 2,5 

miliona evra. Danas, kako tvrde, klinika raspolaže sa 36 miliona dinara sopstvenih sredstava. 

 

 

40 SLUČAJEVA MAJMUNSKIH BOGINJA U SRBIJI Batut: Za tri osobe bilo potrebno bolničko lečenje 

U Srbiji je do sada potvrđeno 40 slučајеvа oboljevanja оd mајmunsкih bоginjа, mеđu оsоbаmа mušкоg 

pоlа, uzrаstа 21 dо 54 gоdinе, saopštio je Institut za javno zdravlje Srbije "Dr Milan Jovanović Batut". 

Rеgistrоvаni slučајеvi su sа tеritоriје Bеоgrаdskоg (31), Јužnоbаčkоg (2), Srеmskоg (2), Nišаvskоg (2), 

Mаčvаnskоg (2) i Јužnоbаnаtskоg (1) оkrugа. 

Sve zaražene osobe razvile su tipičnu kliničku sliku оbоljеnjа sа rаzvојеm оspе, tеmpеrаturе i drugih 

simptоmа i znаkоvа infеktivnе bоlеsti. Zа tri оsоbе bilо је pоtrеbnо lеčеnjе u bоlničkim uslоvimа, dоk su 

оstаlе nа kućnоm lеčеnju. 



 
 

U svеtu је zаključnо sа 4. sеptеmbrоm 2022. gоdinе, prеmа pоslеdnjеm publikоvаnоm biltеnu Svеtskе 

zdrаvstvеnе оrgаnizаciје, bilо rеgistrоvаnо 52.996 lаbоrаtоriјsкi pоtvrđеnih slučајеvа i 18 smrtnih 

ishоdа u vеzi sа mајmunsкim bоginjаmа u 102 zеmljе, оdnоsnо tеritоriје. Еpidеmiоlоšкi rizik u 

Еvrоpsкоm rеgiоnu је оcеnjеn као visоk, а u Аfričкоm rеgiоnu као umеrеn. 

Еvrоpsкi cеntаr zа prеvеnciјu i kоntrоlu bоlеsti је оbјаviо dа је dо 20. sеptеmbrа 2022. gоdinе u 

zеmljаmа Еvrоpskе uniје, Zаpаdnоg Bаlkаnа i Turskој rеgistrоvаnо ukupnо 19.827 pоtvrđеnih slučајеvа. 

Nајvišе оbоlеlih је priјаvljеnо u Špаniјi (7083), Frаncusкој (3897), Nеmаčkој (3570), Hоlаndiјi (1221) i 

Pоrtugаliјi (845). 

U оvој еpidеmiјi nајvеći brој оbоlеlih је mеđu mlаđim оsоbаmа muškоg pоlа (98,2 odsto). 

 

 

SZO: Nezarazne bolesti su smrtonosnije od zaraznih 

Svetska zdravstvena organizacija (SZO) objavila je da bolesti poput raka i dijabetesa postaju smrtonosnije 

od zaraznih bolesti. 

Izveštaj koji je objavila organizacija ispituje smrtne slučajeve od nezaraznih bolesti srca i pluća i bolesti 

poput raka i dijabetesa. 

Prema izveštaju, od raka, dijabetesa i hroničnih respiratornih bolesti godišnje umre oko 41 milion ljudi. 

Osim toga, 17 miliona ljudi mlađih od 70 godina umrlo je u 2019. od posledica nezaraznih bolesti. Oko 86 

posto smrtnih slučajeva registrovano je u zemljama sa niskim ili srednjim prihodima. 

Navedeno je da je gubitak života zbog nezaraznih bolesti veći nego od zaraznih bolesti. 



 
 

Generalni direktor SZO Tedros Adhanom Gebrejezus rekao je da postoje jeftine metode koje se mogu 

primeniti u celom svetu za prevenciju zaraznih bolesti. 

Upozorio je da bi takve bolesti mogle postati najveća pretnja veka ako se ne preduzmu mere opreza. 

 

 

Kon: Situcija sa koronom nikada nije bila povoljnija 

BEOGRAD - Epidemiolog doktor Predrag Kon izjavio je danas da situacija sa korona virusom nikad nije 

bila globalno povoljnija, ali da ipak treba biti oprezan i da ćemo pravu informaciju da li će biti nekog 

novog talasa znati tek za mesec i po dana. 

"Sve u svemu situacija sa korona virusom nikada nije bila globalno povoljnija, jer se ne pojavljuje nova 

varijanta. Korona se obično pojavljuje kao nova varijanta u područjima gde virus slobodno cirkuliše, gde 

nema kolektivnog imuniteta i kako vidimo pošto je cirkulacija sve manja, sve je manja šansa za pojavu 

nove varijante korona virusa", rekao je Kon u izjavi Tanjugu. 

On je ocenio da zbog toga postoji i optimizam koji je pokazap i direktor Svetske zdravstvene organizacije 

da se bliži kraj pandemije. 

Upitan da li zaista možemo da se nadamo skorom kraju pandemije, on je kazao da "možemo i te kako da 

se nadamo". 

"Ako me neko pita, ali ne javno, dam neko svoje prilično opstimistično misljenje. Međutim, moram biti 

vrlo uzdražan, zato što još ne znamo šta nas tačno čeka. Najobjektivniji odgovor je da ćemo za mesec i 

po dana biti malo pametniji. U naredne dve nedelje imamo još pad, neće se desiti ništa, ali kako dolaze 

virusi sa južne hemisfere tako ćemo pratiti šta se dešava", rekao je Kon. 



 
 

Dodao je da se sada nalazimo u situaciji kada kod nas počinje jesen, a na južnoj hemisferi proleće i da je 

to trenutak kada virusi mogu da se menjaju i da se sele iz jedne u drugu hemisferu. 

"Međutim, činjenica je da postoje neke zemlje gde je broj zaraženih korona virusom i dalje u porastu. U 

dobrom delu Evrope je u stagnaciji aktivnost, pa čak poslednje nedelje kreće neki blagi porast", rekao je 

epidemiolog. 

On je dodao da će se "selidba virusa verovatno desiti". 

"Pratićemo šta se dešava u oktobru i novembru, jer tada ćemo videti da li će biti porasta ili ne. Bitno je 

da smo u trećoj nedelji posle početka škole, a da nije došlo do porasta u svim uzrastima. Došlo je do 

porasta broja zaraženih u jednoj grupaciji, ali bez posebnog značaja", istakao je Kon. 

Upitan šta nas čeka kada dođe grip i da li će se situacija kada se "sudare" grip i korona zakomplikovati, 

Kon je kazao da ne očekuje da će to značajno uticati na koronu. 

"Grip se kod nas može pojaviti u oktobru i novembru, kada imate neke nove varijante, ali najčešće se 

pojavljuje u decembru i svoj neki maksimum ima tek u februaru. To ne znači da ne treba pratiti šta se 

dešava i sa gripom. Recimo, u Australiji grip je bio sa značajno većom aktivnošću nego što je bio pre 

korone", podsetio je Kon. 

On je dodao da će se grip sigurno pojaviti i podsetio da ga je bilo i prošle godine, ali da se ništa značajno 

nije deslio. 

"Nadamo se da se neće desiti ništa značajno ni ove godine, ali je sasvim sigurno i izvesno da ćemo imati i 

jedno i drugo", kazao je Kon. 

Na pitanje koliko je važna imunizacija od gripa, kaže da je ona izuzetno bitna, posebno za određene 

kategorije stanovništa. 

Objašnjava da grip može biti opasan za starije i one koji imaju teška zdravstvena stanja. 

"On izazove bolest koja dovodi do pada imuniteta i kao što imamo poskovid, tako imamo i posle gripa 

jedno stanje koje duže traje i koje može voditi do vrlo ozbiljnih komplikacija i smrti. Zato se oni stariji od 

65 godina i hronični bolesnici uglavnom i vakcinišu. Međutim, taj obuhvat je kod nas još mnogo manji 

nego što bi zaista trebalo da bude i što bi obezbedilo potpunu zaštitu", istakao je Kon. 

 

 

 



 
 

 

 

Alchajmer podmukla bolest, podrška porodice najvažnija 

BEOGRAD - Alchajmerovu bolest u Srbiji ima oko 200.000 ljudi, a stručnjaci kažu da je podrška porodice 

najvažnija u borbi protiv bolesti koja poslednjih godina sve više zahvata mlađe od 60 godina, poručeno je 

na današnjem skupu u Beogradu. 

Neuropsihijatar Zavoda za gerontologiju i palijativno zbrinjavanje Aleksandra Milićević Kalašić kaže da je 

Alchajmer podmukla bolest, koja ne pogađa samo pojedinca, već i celu porodicu. 

Ona je navela da Alchajmerova bolest postepeno dovodi do gubitka mentalne sposobnosti zbog čega 

oboleli ne mogu da obavljaju svakodnevne aktivnosti. 

Doktorka je navela da su simptomi Alchajmerove bolesti promena ličnosti, nesnalaženje u svakodnevnim 

aktivnostima, zaboravljanje nekih događaja, te savetuje da se oboleli obrati lekaru za pomoć. 

Milićević Kalašić kaže da u Srbiji ne postoji registar obolelih od Alchajmerove bolesti, dok se, kaže, zna da 

u svetu ima oko 50 miliona obolelih. 

Procene su da u našoj zemlji tu bolest ima oko 200.000 starijih. 

Predsednik Društva neurologa Srbije Ranko Raičević kaže se da se u poslednjih 20 godina napravio 

značajan napor u razumevanju te bolesti i napominje da će demencije biti sve više, te da se uz ovakav 

demografski trend očekuje da će u naredne dve decenije svaki peti pacijent biti u nekom obliku 

kognitivnog poremećaja. 



 
 

Naglašava, tim pacijentima je potrebna podrška porodice, jer, kako kaže, za jednog pacijenta koji ima 

ozbiljan oblik kognitivnog poremećaja treba da se stara petoro ljudi. 

"To porodice ne mogu da izdrže, jer postoje ozbiljni oblici demencije", poručio je Raičević. 

Nadežda Satarić iz udruženja "Amity" rekla je novinarima da je prikupljeno više od 5.000 potpisa, koji će 

se predati gradskom Sekretarijaru za socijalnu zaštitu, kako bi se sledeće godine obezbedili dnevni 

boravci za obolele od demencije. 

"Glavna stvar je kampanja koju vodimo da Grad Beograd ustanovi u odluci o pravima i pravo na dnevne 

boravke za obolele od demencije i da opredeli budžet za narednu godinu da razvija dnevne boravke, jer 

su oni preko potrebni", istakla je Satarić na Trgu republike gde je obeležen Međunarodni dan borbe 

protiv Alchajmerove bolesti. 

 


